

Republic of Yemen
Ministry of Education and Scientific Research
Sana'a University
High Education and Scientific Research
Inclusive Development Research Center
International Development



The Impact of Conditional Cash Transfer and Unconditional Cash Transfer Programs on Combating Poverty: Sana'a, 2021

A Dissertation Submitted in Partial Fulfillment of the Requirements for the Degree of
Doctor of Philosophy (PhD) in International Development

by
Faisal Abdullah Ali Darem

Supervised by
Assoc. Prof. Dr. Abdullah Al-Aadhi

2026-1447

ABSTRACT

This study examines the effectiveness of Conditional Cash Transfer (CCT) and Unconditional Cash Transfer (UCT) programs in reducing poverty and improving household welfare in Yemen within the context of prolonged armed conflict. Using a mixed-methods research design, the study integrates quantitative household survey data with qualitative insights drawn from beneficiaries' perceptions and lived experiences to assess the impacts of cash transfers on income, consumption, living conditions, livelihood assets, and human capital development.

The findings reveal that Yemen's protracted conflict has significantly undermined household income, eroded living standards, and constrained the effectiveness of social protection interventions. Conditional cash transfer programs demonstrated stronger potential for supporting longer-term welfare improvements, particularly in education expenditure, income stability, and selected livelihood assets, largely due to the role of conditionality in shaping household investment behavior. In contrast, unconditional cash transfers were found to be highly effective in addressing immediate welfare needs, especially food security, healthcare access, and medicine affordability, providing critical short-term relief to the most vulnerable households.

Both programs contributed positively to human capital formation and helped prevent asset depletion; however, their poverty-reducing effects were found to be temporary and unsustainable. Improvements in income and consumption diminished rapidly following the cessation of cash-for-work activities or the receipt of unconditional transfers, largely due to inflation, declining purchasing power, market disruptions, and institutional fragility caused by ongoing conflict. Correlation analysis further indicated that CCTs were more strongly associated with multidimensional poverty reduction indicators, while UCTs primarily functioned as consumption-smoothing mechanisms during periods of acute hardship.

The study concludes that neither conditional nor unconditional cash transfer programs can achieve sustained poverty reduction when implemented in isolation in fragile and conflict-affected contexts. A hybrid and adaptive social protection model—combining CCTs and UCTs and integrating them with livelihood development, human capital investment, and inclusive financial services—is essential for enhancing sustainability and resilience. The findings offer policy-relevant insights for the design of more effective social protection systems in Yemen and other conflict-affected settings.



الجمهورية اليمنية
وزارة التربية والتعليم والبحث العلمي
جامعة صنعاء
نيابة الدراسات العليا والبحث العلمي
مركز ابحاث التنمية الشاملة
قسم التنمية الدولية

أثر برامج التحويلات النقدية المشروطة وغير المشروطة على مكافحة الفقر: صنعاء، ٢٠٢١

اطروحة مقدمة استكمالاً لمتطلبات الحصول على درجة
الدكتوراه (PhD) في التنمية الدولية

إعداد الباحث
فيصل عبد الله علي دارم

إشراف
أ.م. د/عبد الله العاضي

المخلص

تتناول هذه الدراسة مدى فاعلية برامج التحويلات النقدية المشروطة (CCT) وغير المشروطة (UCT) في الحد من الفقر، وذلك في سياق نزاع مسلح ممتد. واعتمدت الدراسة منهجية بحث مختلطة -كمي و نوعي- جمعت بين البيانات الكمية المستمدة من استبيانات الأسر، والرؤى النوعية المستخلصة من تصورات المستفيدين وتجاربهم المعيشية، بهدف تقييم أثر التحويلات النقدية على الدخل، والاستهلاك، وظروف المعيشة، وأصول سبل العيش، وتنمية رأس المال البشري.

تكشف النتائج أن النزاع الممتد في اليمن قد أضعف بصورة كبيرة دخول الأسر، وأدى إلى تدهور مستويات المعيشة، وقيدت فعالية تدخلات الحماية الاجتماعية. وقد أظهرت برامج التحويلات النقدية المشروطة قدرة أكبر على دعم التحسن طويل الأجل في الرفاه، لا سيما في مجالات الإنفاق على التعليم، واستقرار الدخل، وبعض أصول سبل العيش، ويعزى ذلك بدرجة كبيرة إلى دور الشرطية في توجيه سلوك الأسر نحو الاستثمار في رأس المال البشري. في المقابل، تبين أن التحويلات النقدية غير المشروطة كانت أكثر فاعلية في تلبية الاحتياجات الفورية، خصوصاً في تعزيز الأمن الغذائي، وتحسين الوصول إلى الرعاية الصحية، وتوفير الأدوية، مما وفر إغاثة قصيرة الأجل للأسر الأشد ضعفاً.

وقد أسهم البرنامج معاً في دعم تكوين رأس المال البشري والحد من استنزاف الأصول، غير أن تأثيرهما في خفض الفقر اتسم بالمؤقت وعدم الاستدامة. إذ تراجعت التحسينات في الدخل والاستهلاك سريعاً عقب توقف أنشطة النقد مقابل العمل أو بعد استلام التحويلات غير المشروطة، ويرجع ذلك إلى عوامل متعددة، منها التضخم، وتراجع القوة الشرائية، واضطرابات الأسواق، وهشاشة المؤسسات الناتجة عن استمرار النزاع. كما أظهر تحليل الارتباط أن التحويلات النقدية المشروطة ارتبطت بدرجة أقوى بمؤشرات الحد من الفقر متعدد الأبعاد، في حين أدت التحويلات غير المشروطة دوراً رئيسياً في تسوية الاستهلاك خلال فترات الشدة الحادة.

وتخلص الدراسة إلى أن برامج التحويلات النقدية، سواء كانت مشروطة أم غير مشروطة، لا يمكنها تحقيق خفض مستدام للفقر عند تنفيذها بصورة منفصلة في السياقات الهشة والمتأثرة بالنزاعات. وعليه، توصي الدراسة باعتماد نموذج حماية اجتماعية هجين وتكفيي يجمع بين النوعين، ويكامل بينهما وبين برامج تنمية سبل العيش، والاستثمار في رأس المال البشري، وتعزيز الشمول المالي، بما يسهم في تعزيز الاستدامة والقدرة على الصمود. وتقدم النتائج إسهامات ذات صلة بالسياسات العامة لتصميم نظم حماية اجتماعية أكثر فاعلية في اليمن وغيرها من البيئات المتأثرة بالنزاعات.